



Asia and Africa Today. 2013-2021

ISSN 0321--5075

URL - <http://asaf-today.ru>

All right reserved

Issue №5 Volume 694. 2015

THE INDIAN PRINCESS AS A HEROINE OF THE FRENCH RESISTANCE

Anna Suvorova

Abstract

Noor-un-Nisa Inayat Khan (1914-1944) was an Allied SOE agent during the Second World War who was posthumously awarded the George Cross, the highest civilian decoration in the United Kingdom and other Commonwealth nations, and the French Croix de Guerre. Also known as «Nora Baker» in England and «Madeleine» in France, she was of Indian and American origin. As an SOE agent, she became the first female radio operator to be sent from Britain into occupied France to aid the French Resistance. Having been arrested, she was classified as «highly dangerous» and shackled in chains most of the time. Nevertheless, she remained uncooperative and continued to refuse to give any information on her work or her fellows. In 1944, she was moved to the Dachau Concentration camp and executed there. In 2012, Princess Anne unveiled the bronze bust commemorating her in the centre of London.

Keywords list (en): Second World War, struggle against fascism, British secret service, French Resistance, Indian Sufism

Date of publication: 01.05.2015

Citation link:

Suvorova A. THE INDIAN PRINCESS AS A HEROINE OF THE FRENCH RESISTANCE // Asia and Africa Today. – 2015. – V. 694. – Issue №5 С. 55-59 [Electronic resource].
URL: <https://asaf-today.ru/s0321-50750000616-3-1-ru-49/> (circulation date: 15.04.2021).

ИНДИЙСКАЯ ПРИНЦЕССА - ГЕРОИНЯ ФРАНЦУЗСКОГО СОПРОТИВЛЕНИЯ

Суворова Анна Ароновна

Аннотация

В ноябре 2012 г. в центре Лондона, на площади Гордон-сквер, дочь королевы Елизаветы II, принцесса Анна торжественно открыла новый памятник - бронзовый бюст молодой женщины. В Великобритании эта женщина известна как разведчица-радистка Нора Бейкер. Во Франции ее знают как Мадлен, героиню французского Сопротивления. На самом деле она была дочерью индийца и американки, мусульманкой по имени Нурунниса Инайят Хан (1914-1944). В начале войны с Германией Нур, как звали ее близкие, вступила в британскую армию, а в 1943 г. была заброшена как радистка на территорию оккупированной Франции. Ее опасная миссия продлилась недолго, через три месяца Нур была схвачена гестапо. Она не только отказалась сотрудничать с нацистами, но даже не выдала своего подлинного имени. Ее долго пытали, а затем отправили в концентрационный лагерь Дахау, где она погибла в 1944 г.

Ключевые слова: Нур Инайят Хан, Вторая мировая война, борьба с фашизмом, британская разведка, французское Сопротивление, индийский суфизм

Дата публикации: 01.05.2015

Ссылка для цитирования:

Суворова А. А. ИНДИЙСКАЯ ПРИНЦЕССА - ГЕРОИНЯ ФРАНЦУЗСКОГО СОПРОТИВЛЕНИЯ // Азия и Африка сегодня. – 2015. – Т. 694. – Выпуск №5 С. 55-59 [Электронный ресурс]. URL: <https://asaf-today.ru/s0321-50750000616-3-1-ru-49/> (дата обращения: 15.04.2021).